
اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

       مسجد جامع عباسي، اصفهان 
 عكس: علي عليرضايي | از صفحه توئيتري »ايران باشكوه«

تماشاي خشونت چه  بر سر ما مي آورد؟

سعيد حاتمي در توئيتي نوشت: ميدوني مهار كردن اين غول با تخليه  دفعي ۴۰تن آب 
يعني چي؟ س��ام خدا بر دليرمردان هوافضا كه هميشه پيش��اني امدادرساني هوايي به 

وقت حوادث هستن!

مرتضي غرقي در توئيتي نوشت: اسرائيل امروز به مناطق مسكوني جنوب لبنان حمله كرده، 
غربي ها همچون گذشته ساكتند، حالا اگر حزب الله پاسخ دهد، آن ها خواستار خويشتنداري 

حزب الله مي شوند، اينگونه است رفتار دوگانه غربي ها در قبال مسلمانان. #اسرائيل_ضاحيه

افزايش نمايش خش�ونت در رسانه هاي 
تصوي�ري، نگراني هايي درب�اره اثرات 
رواني و رفت�اري آن ايجاد كرده اس�ت. 
مطالع�ات نش�ان مي دهن�د، اي�ن آثار 
عمدتاً در س�ه ح�وزه ظاهر مي ش�وند: 
۱. افزاي�ش رفتار پرخاش�گرانه، ۲.بروز 
ترس و اضطراب و ۳. حساسيت زدايي و 
عادي شدن خشونت. در ادامه به استناد 
گزارش�ي از پاي�گاه تحليل�ي »تبيان« 
ب�ه جزئي�ات اي�ن اث�رات پرداخته ايم. 

      
   تأييد علمي اثرات خشونت

انجم��ن روانشناس��ي امري��كا )APA( و 
 )AAP( آكادمي پزشكان كودكان امريكا
تأكيد كرده اند، تماشاي خشونت رسانه اي با 
افزايش پرخاشگري در كودكان و نوجوانان 
مرتبط است. AAP در گزارش سال ۲۰۰۹ 
اعام كرد: »شواهد گسترده اي وجود دارد 
كه نشان مي دهد خشونت رسانه اي مي تواند 
موجب پرخاشگري، عادي شدن خشونت و 

ترس از آسيب شود.«
   رابط�ه خش�ونت و پرخاش�گري 

چيست؟
نتايج بيش از ۱۵فراتحليل از پژوهش هاي 
بين المللي نش��ان مي دهد، تماشاي مداوم 
فيلم ه��ا و بازي هاي خش��ن، احتمال بروز 

رفتارهاي خشونت آميز را به طور معناداري 
افزايش مي ده��د. پژوه��ش طولي كريگ 
اندرسون نشان داد، كودكاني كه بيشتر در 
معرض خش��ونت تصويري بودند، در آينده 

رفتاري تهاجمي تر از خود بروز دادند. 
   افزايش ترس، اضطراب و احس�اس 

ناامني
تماشاي خشونت مي تواند منجر به اضطراب، 
كابوس هاي شبانه و حتي سندروم »جهان 
خطرن��اك« ش��ود، حالتي كه ف��رد تصور 
مي كند، جهان بس��يار ناامن ت��ر از واقعيت 
است. اين پديده به افزايش بدبيني، استرس 

و گاه گرايش به دفاع مسلحانه مي انجامد. 
   نقش رسانه در بازنمايي خشونت

دكتر امانوئل تاناي، روانپزشك امريكايي، معتقد 

است نمايش گسترده خش��ونت در رسانه ها 
نوعي پروپاگانداي ناخواس��ته براي خشونت 
ايجاد مي كند. اين وضعي��ت ادراك عمومي را 
درباره ميزان جرم و جنايت تغيير داده و احساس 

ناامني اجتماعي را تقويت مي كند. 
  پديده حساسيت زدايي 

نسبت به خشونت
پژوهش ها نش��ان مي دهند، مواجهه مكرر 
با صحنه هاي خش��ن، فعالي��ت بخش هاي 
احساسي مغز را كاهش مي دهد. در نتيجه، 
بيننده نسبت به خش��ونت بي تفاوت شده 
و حتي ممكن اس��ت براي تحريك هيجان 
قبلي، به محتواي خشن تر گرايش پيدا كند. 
اين امر زمينه ساز نهادينه شدن خشونت در 

فرهنگ عمومي مي شود. 

   چرا محتواي خشن مخاطب دارد؟
خشونت در رسانه، موجب ترشح آدرنالين و 
تحريك هيجانات مي شود. برخي مخاطبان، 
به ويژه نوجوانان، اين تجربه را هيجان انگيز 
مي دانند. از منظر روانشناسي، رسانه فرصتي 
كنترل شده براي تخليه خشم و ترس فراهم 
مي كند، بدون آن كه پيامد واقعي داش��ته 
باش��د اما در صورتي كه رسانه ها مخاطب را 

با خشونت بمباران نكنند. 
  تأثيرات وابسته به شخصيت 

و تربيت فردي
اثرگذاري خش��ونت رس��انه اي بس��ته به 
ويژگي هاي فردي متفاوت اس��ت. فردي با 
تربيت صحيح، آموزش ارزش هاي اخاقي 
و س��امت روان ممكن اس��ت تأثير نگيرد 
اما كودك، نوجوان يا ف��ردي با زمينه هاي 
پرخاش��گرانه، بيش��تر در معرض تأثيرات 

منفي خواهد بود. 
   خشونت و فرسايش اجتماعي

رواج سريال ها و فيلم هاي خشن مي تواند، 
موجب كاهش اعتماد اجتماعي، تضعيف 
قانون مداري و ترويج بي رحمي شود. تكرار 
ناهنجاري ها در رسانه، مرز ميان خير و شر 
را مخدوش كرده و نگاه بدبينانه به جامعه 
را تقويت مي كند. اين پيامدها آهس��ته اما 

عميق اند.

سلام خدا بر دليرمردان هوافضا اينگونه است دوگانگي غربي ها در قبال مسلمانان

واپسين سفارش هاي امام صادق)ع( به جامعه پيروان
احمدحسين شريفي در كانال شخصي 
خود در ايتا نوشت: امام صادق)ع( در 
واپسين ساعات عمر مبارك شان سه 
سفارش ويژه به جامعه پيروان داشتند 
كه نش��ان مي دهد، جزو مهم ترين و 
حس��اس ترين دغدغه ه��اي آن امام 

بزرگوار بوده است:
۱. اهمي��ت دادن به نم��از: در آخرين 
لحظات عمر مباركشان، دستور داد همه بستگان و خويش��ان دور و نزديك را جمع كنند. وقتي 
جمع شدند، چشمان مبارك خود را باز كرد و خطاب به آنان فرمود:» شفاعت ما شامل كساني كه 

نماز را سبك بشمارند نمي شود.«
۲. احترام به والدين: كسي كه از پدر و مادر خود نافرماني كند، هرگز بوي بهشت را كه از هزار سال 

راه به مشام مي رسد، استشمام نخواهد كرد. 
3. گره گشايي از كار مردم: يكي از خادمان حضرت مي گويد:» لحظات پاياني عمر مبارك آن حضرت 
بر بالين او بودم، از هوش رفته بود، همين كه مجدداً به هوش آمد، فرمود:» به حسن افطس )كه به 
بنابر نقلي روزي با كاردي به حضرت حمله كرد و قصد ضربه زدن به او را داشت(، 7۰دينار بدهيد، به 
فان فرد اين مقدار بدهيد و به بهمان فرد فان مقدار پول بدهيد.« به آن حضرت عرض كردم:» آيا 
به كسي پول مي دهي كه با چاقو به شما حمله كرد و قصد كشتن شما را داشت؟« فرمود:» آيا قرآن را 
َّذِينَ يصَِلُونَ ما أمََرَاللهُ بهِِ أنَْ يوُصَلَ وَ يخَْشَوْنَ  نخوانده اي و آيا نشنيده اي كه خداي متعال مي گويد:» وَ ال
َّهُمْ وَ يخَافُونَ سُوءَ الحِْسابِ ؛ ]در ويژگي خردمندان[ و كساني كه پيوندهايي را كه خدا دستور به  رَب
برقراري آن داده، برقرار مي دارند و از پروردگارشان مي ترس��ند و از بدي حساب )روز قيامت( بيم 

دارند.« )رعد/ ۲۱( كسي كه صله ارحام به جاي نياورد، هرگز بوي بهشت را، استشمام نخواهد كرد.

وقتي درد مردم ابزار فالورگيري مي شود
سيد فخر الدين موسوي در كانال شخصي 
خود در پيام رسان ايتا نوشت: امروز چند 
ساعت تو شبكه هاي اجتماعي چرخيدم. 
مثل هميشه، وقتي يه حادثه تلخ اتفاق 
ميفته، سر و كله  خيلي ها پيدا ميشه. نه 
براي كمك و نه ب��راي همدردي واقعي، 
بلكه براي ديده شدن. يكي اشك مصنوعي 
مي ريزه، يكي ژست دلسوزي مي گيره، 
يكي ديگ��ه با چندتا جمله احساس��ي و 
عكس سياه وس��فيد، قصه  غم مي سازه... 
همه شون يه هدف دارن: فالور جمع كنن، 

ويو بگيرن و بيشتر ديده بشن!
گاهي فكر مي كنم چقدر راحت درد واقعي آدم ها شده پله  شهرت يه عده. اين روزها حتي غم هم كالايي 
شده براي بازار رقابت مجازي. نه اينكه بخوام همه رو قضاوت كنم، قطعاً آدم هاي صادق هم هستند، ولي 

وقتي پاي منفعت وسط مياد، مرز بين همدلي واقعي و نمايش مصنوعي خيلي تار ميشه. 
ياد يه جمله قديمي افتادم:» دردي كه به نفع آدم باشه، ديگه درد مردم نيست، وسيله خودنماييه.« 

كاش بدونيم بعضي چيزها ارزش نمايش نداره، مخصوصاً اشك، مخصوصاً غم مردم. 

اثر رفتارهاي ناسالم از 36سالگي آشكار مي شود
كانال تلگرامي »ديجايتو« گزارش داد: 
دانشمندان در پژوهش جديدي نشان 
داده ان��د، اث��رات منف��ي رفتارهاي 
ناس��المي چ��ون سيگاركش��يدن، 
نوشيدن الكل به ميزان زياد و كمبود 
فعاليت بدني مي تواند از 36س��الگي 
س��امت جس��مي و رواني اف��راد را 
به ش��دت تحت تأثير قرار دهد. نتايج 

اين پژوهش اهميت تغيير سبك زندگي از اوايل بزرگسالي و ميانسالي را برجسته مي كند. 
در اين تحقيق محققان زندگی 3۲6نفر را 3۰سال بررسي كرده اند. وضعيت سامت اين افراد از 
۲7سالگي بررسي و در سنين 36، ۴۲، ۵۰ و درنهايت 6۱سالگي مجدد پيگيري شد. در پايان، 
۲۰6 نفر همچنان در مطالعه حضور داش��تند. در اين بررسي، س��امت رواني و جسماني افراد 
ارزيابي شد. شركت كنندگان بايد به پرسشنامه هايي درباره عائم افسردگي و رفاه رواني خود 
پاسخ مي دادند و سامت جسماني آن ها از طريق شاخص ريسك متابوليك كه شامل عواملي 

مانند فشار خون، دور كمر، قند خون، كلسترول و چربي هاي خون مي شود، سنجيده شد. 
نتايج اين تحقيق نش��ان داد، اف��رادي ك��ه در مقاطع مختل��ف زماني هر س��ه رفتار پرخطر، 
سيگاركشيدن، نوش��يدن بيش از حد الكل و كم تحركي، را داش��تند، از نظر سامت جسمي و 
 رواني نسبت به سايرين وضعيت بدتري دارند. نتايج دقيق تر نشان مي دهد عائم افسردگي آن ها 

۰/۱واحد و امتياز ريسك متابوليك ۰/۵3واحد افزايش پيدا كرد. 
دكتر »تيا ككالاينن«، يكي از پژوهشگران اين پژوهش، مي گويد:» بيماري هاي غيرواگيردار مانند 
بيماري هاي قلبي و سرطان عامل تقريباً سه چهارم مرگ وميرهاي جهاني هستند. بااين حال، افراد 
مي توانند با سبك زندگي سالم، خطر ابتا به اين بيماري ها را كاهش دهند و شانس مرگ زودرس 
را كمتر كنند. يافته هاي ما اهميت مقابله با رفتارهاي پرخطر را از سنين پايين تر نشان مي دهد.« 
پژوهشگران در پايان تأكيد كردند اثرات رفتارهاي ناسالم از 36سالگي نمايان مي شود و تجمع اين 

آسيب ها در ادامه زندگي مي تواند به سامت جسمي و رواني فرد لطمه جدي وارد كند. 

چرا ميل به بدترين اخبار داريم؟!
حميدرضا مقصودي در كانال شخصي 
خ��ود در ايتا نوش��ت: عل��ت اين كه 
بدبينانه ترين گمانه بافاصله فضاي 
رسانه اي كش��ور را اش��غال مي كند، 
چيست؟ مردم ما از اواسط قاجار و طي 
عمليات شناختي غرب  گراها در ايران، 
اينگونه آموخته اند كه گمانه هايي را 
بيشتر باور كنند كه بدبختي و ضعف 
آن ها را بيش از ساير گمانه ها نش��ان مي دهد. لذاس��ت كه اين ميل در ايراني ها وجود دارد كه 
خبرهاي بد را زودتر بدهند و مسابقه سر اين است كه كدام يك از ما خبر بدتر را ارائه مي كنيم. 
براي همه تان پيش آمده، وقتي فردي يك خبر ناگوار را به شما مي دهد، بعد از آن مي گوييد:» 
اين كه چيزي نيست، فان موضوع را نش��نيده اي كه من مي دانم...« و شروع مي كنيم به بازگو 
كردن يك خبر بدتر ي��ا گمانه ناگوارتر. اين ميل جمعي به خودس��ركوبي، تنها در صورتي رفع 
مي شود كه مردم ما نسبت به اين وضعيت روانش��ناختي اجتماعي خودآگاه شوند. در ماجراي 
امروز، دهها گمانه مطرح است. حال چرا بدترين گمانه كه حمله مستقيم يا غيرمستقيم دشمن 

است، بيش از ساير گمانه ها مطرح شده و فضاي رسانه اي و حتي اقتصادي را درنورديده است؟

وصيتي از امام علي)ع( به بشريت
صفحه توئيتري »نهج الباغه« بخشي از بيانات اميرالمؤمنين)ع( را به 
استناد نامه 3۱ اين كتاب شريف به اشتراك گذاشت. حضرت فرموده اند: 
پسرم! هرگز بر آرزوها تكيه نكن كه سرمايه احمقان است و حفظ   عقل، 
پند گرفتن از تجربه هاست و بهترين تجربه آن كه تو را پند آموزد. پيش از 
آن كه فرصت از دست برود و اندوه به بار آورد، از فرصت ها استفاده كن. هر 
تاشگرى به خواسته هاى خود نرسد و هر پنهان شده اى باز نمی گردد.  

چرا سقف خودروهاي بندر شهيد رجايي
 فرو رفته است؟!

طي پستي كه در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده است، مي خوانيم: 
پس از انفج��ار در بندر ش��هيد رجايي، تصاويري منتش��ر ش��ده كه 
خودروهاي پارك شده در اطراف حادثه را با سقف هاي مچاله شده و فرو 
رفته نشان مي دهد. علت اين اتفاق به يك قانون ساده فيزيكي مربوط 
مي شود. در زمان انفجار، موج بسيار قوي ايجاد شد كه گفته مي شود، 
شدت آن تا شعاع ۵۰كيلومتري احساس شده بود. اين موج فشاري به 
بدنه خودروها وارد كرد و باعث شد، سقف خودروهايي كه حتي فاصله 
نسبتاً زيادي از محل انفجار داشتند، به س��مت داخل فرو برود. عاوه 
بر موج انفجار، تغيير ناگهاني فشار هوا نيز نقش داشت. پيش از انفجار، 
فشار داخل و خارج خودروها برابر بود. اما با رسيدن موج انفجار، فشار 
بيروني به سرعت افزايش يافت، در حالي كه فشار داخل خودرو براي 
لحظاتي ثابت ماند. اين اختاف شديد باعث شد، سقف خودروها تحت 

فشار بيروني به داخل مچاله شود. 

نسخه مجازي مجاهدين خلق
محمد اكبرزاده در توئيتي نوشت: پهلوي چي ها نسخه مجازي مجاهدين 
خلق اند. به همان اندازه كثيف، پلشت و وطن فروش و البته به همان اندازه 
منفور. درحالي كه همه  ايران در غم بندرنشين ها سوگوار است، اين اوباش 

مجازي در حال نمايش رذالت و پليدي درون شان هستند.
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پس از حادثه بندر شهيد رجايي و شتافتن 
هموطنان به اهدای خون به حادثه ديدگان 
ش�بكه هاي  كارب�ران  مجروح�ان،  و 
اجتماعي در نوش�ته هايي به تقدير ايثار 
و همنوع دوس�تي ايراني�ان پرداختند و 
اي�ن را نه فقط ي�ك تبليغ، بلكه بخش�ي 
جدايي ناپذير از روحيه ايرانيان دانستند. 
در ادام�ه بخش هاي�ي از واكنش ه�اي 
كارب�ران را در اين زمينه م�رور كرده ايم. 

   الهام ميرزايي:
مأمور آتش نش��ان از خام��وش كردن آتش 
كانتينر حاوي سيلندر گاز مي گويد كه ممكن 
بود انفجار مهيب ديگري ايجاد كند. اما اين 
شيرمردان جان خود را به خطر انداختند و 
توانستند جلوي فاجعه را بگيرند. سرزمين 
ما ايران، پ��ر از نيروهاي ش��جاع و با ايماني 
است كه با كمك خدا ميهن مان را از بحران ها 

عبور مي دهند. 
  آذر پورصفاري:

كاري ندارم كه تتو زدن خوبه يا بده يا اينكه 
كيا تتو بزنن يا نزنن ولي نكت��ه مهم اينه كه 
تو بحران هايي مثل انفجار بندرعباس، وقتي 
فراخوان براي اهداي خون داده ميشه، خيل 
عظيمي از مردم كه  اي بسا خيلي هم دوست 
دارن خون اهدا كنن، به دليل تتو نميتونن. اين 

قضيه در زلزله و ساير بحران ها جديه!
  الهام عابديني:

ايراني ساكن امريكا استوري جالبي گذاشته 
بود از صف م��ردم بندرعباس ب��راي اهداي 
خون و نوشته بود: )نقل به مضمون( آخرين 
باري كه چنين صف��ي در امريكا بوده، س��ر 
خريد تخم مرغ بوده ولي ب��ه ايراني ها ميگن 
»وحشي و عقب مانده«، به اين چشم آبي ها 
ميگن »متمدن استعمارگر« و قدرت رسانه  

اين شكليه. 
  علي شجاعي:

 من دكتر علي ش��جاعي اعام مي كنم، تمام 
آسيب ديدگان س��انحه بندرعباس را كه به 
اينجانب مراجعه نمايند رايگان درمان مي كنم. 
لطفاً ريتوئيت كنيد تا اين عزيزان پيام من را 

ببينند و به من مراجعه كنند. 
  مرتضي كامل نواب:

وضعيت از هميشه روشن تر است. يك ايران 
با بندرعباس همدرد است و اهل نفاق و نقار 
همصدا با اسرائيل و ايران اينترنشنال و ديگر 

دشمنان ملت، در حال طعنه و كنايه!
  تينا امين:

وطن... از پل خرمش��هر آبان ۱3۵۹ و دفاع 

و مدافعان گمنام تا اس��كله ش��هيد رجايي 
بندرعباس ارديبهشت ۱۴۰۴ و سوختن و 
كارگران گمنام، ما فرزندان زخم  و رنجيم، 
ما حامان بغض ه��اى بي پايانيم، ما وارثان 
دردهاي بي شماريم، ما حسرت يك خنده 
دنباله داري��م كه ب��راي وطن، ب��راي ايران 

ايستاده ايم. 
  برهان مجد:

پز نيست،سبك زندگي مردم ايرانه كه هواي 
هم رو داشته باشند. #اهداي_خون

  علي اكبر صالحي:
درپي فاجعه انفجار و آتش س��وزي در بندر 
شهيد رجايي، پيكر ايران عزيز زخمي شد اما 
جان و روحش همچنان استوار است. ايرانيان 
سراسر كشور با ابراز همدردي و اهداي خون، 
جان ت��ازه اي در رگ هاي اي��ن پيكر واحد 
جاري مي كنند. اين همدلي و همبستگي، 

مرهمي بر زخم هاي وطن است. 
  احمد حسني:

قش��نگ ترين دعواي ارباب رجوع با كارمند 
رو امروز توي سازمان انتقال خون اصفهان 
تجربه كردم. چون وقت كاري تموم ش��ده، 
كلي از كسايي كه نتونستند وارد بشن، پشت 
در س��ازمان دارن داد و بي��داد مي كنند كه 

بتونن وارد بشن. جان هرمزگان بي گزند. 
  ري را اميري:

امروز براي اولين ب��ار در زندگي خون اهدا 
كردم. بر خاف تصوراتم اصاً كار عجيب و 
سختي نبود و با اين كه فشار خونم روي ۹ بود 
و ميزان هموگلوبين و گلبول هاي قرمزم به 
شدت پايين است، هيچ عارضه اي نداشتم. 
لطفاً اگر شرايطش را داريد، به نزديك ترين 
مركز انتق��ال خ��ون اطراف ت��ان مراجعه 
كنيد و اين كار ارزش��مند را براي كمك به 

هموطنان مان در بندرعباس انجام بدهيد. 
  جعفر برزگر:

الان اوم��دم خيابان وصال س��ازمان انتقال 
خون. ش��لوغ بود. همه نوع آدم بودند. همه 
منيت ها و هويت ها رنگ ايران و انس��انيت 
گرفته اند. گريه كردم و باليدم كه در كنار اين 
مردم زندگي مي كنم. #بندرعباس_تسليت 

#بندر_شهيد_رجايي
  ثنا سعادتي:

 مردم با غي��رت اي��ران براي هم��دردي و 
همراهي مردم آس��يب ديده به صف شدند 
تا خون اهدا كنند. اتح��اد و غيرت رو مردم 

بهم ثابت كردند. 
  عبدالمجيد خرقاني:

مردم مؤمن ايران. مردم مهربان ايران. در هر 
حادثه اي كنار هم هستند براي ايثار. اينطوري 

هم صف كشيدن براي اهداي خون. 

اتحاد، ايثار و غيرت را مردم ايران معنا كرده اند
 واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي  به موج گسترده ايثارگري مردم 

درپي حادثه بندر شهيد رجايي

اعطاي كريمانه خدا
آيت الله جوادي آملي)حفظه الله(:

خداي سبحان وقتي مي خواهد چيزي به كسي عطا كند، كريمانه 
عطا مي كند، او »باس��ط اليدين بالعطيه« )المصباح للكفعمي / 
 صفحه 6۴7( اس��ت. عطا مال اوست، ۱( يكدس��تي نمي دهد. 
۲( دو دستي مي دهد. 3( هر دو دست هم باز است. ۴( اين نهايت 
تكريم است. اگر خدا خواست به مؤمن چيزي عطا كند، كريمانه 

عطا مي كند. 
آنگاه به ما گفتند:» تخلّقوا باخاق الله« )بحارالانوار / جلد ۵۸ / 
صفحه ۱۲۹(، شما هم با زيرمجموعه تان كريمانه رفتار كنيد، در 
جامعه كريمانه رفتار كنيد، بگذاريد كرم جامعه را اداره كند نه 
اصل كار! جامعه را نبايد اطعام كرد كه شكم مردم تأمين شود، 
بايد اكرام كردتا آبروي مردم هم تأمين شود. قرآن نمي خواهد 
شكم مردم سير شود، غرض اطعام نيست، »اكرام« است. اينكه 
خداي سبحان باسط اليدين بالعطيه است، يعني با كرم جامعه 

را اداره مي كند. 
 منبع: كانال »آيت الله العظمي ج�وادي آملي حفظه الله« 
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